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Prečo nebolo USB od 

začiatku obojstranné? 

Pýtali sme sa tvorcu 
 

Ján Trangel 

Ako sa štandardu USB podarilo poraziť Apple v súboji konektorov a čo bola 
najväčšia prekážka pri jeho rozšírení? 

USB je vari najznámejšie rozhranie pre prenos dát. Existuje v mnohých podobách a verziách, 
ktoré sa využívajú nielen v počítačoch, ale naprieč takmer všetkými kategóriami spotrebnej 
elektroniky. Dnes už existuje vo verzii 4.0, jeho začiatky ale neboli ľahké. Na otázky Živé.sk cez e-
mail odpovedal Ajay Bhatt, bývalý vrchný architekt v spoločnosti Intel, ktorý bol vedúcim tímu 
zaoberajúceho sa vývojom prvej generácie USB. 

Pôvodne iba pre pomalé zariadenia 

Kedy sa objavila myšlienka na vytvorenie univerzálneho portu pre počítače? 

Bolo to okolo roku 1990, keď som začal hľadať spôsoby, ako by sa dali osobné počítače ľahšie 
používať. Jedným aspektov bola aj schopnosť jednoduchého pripájania rôznych periférií. Tak sme 
na nej spolu s tímom začali pracovať. 

Na začiatku sme rozmýšľali iba o zariadeniach vyžadujúcich nízke prenosové rýchlosti ako sú 
tlačiarne, klávesnice, myši, modemy atď. Neskôr, počas definovania jednotlivých vlastností USB, 
sme pridali aj niektoré ďalšie zariadenia z oblasti telefónie, audia, videa a podobne. 

Počítalo sa pri navrhovaní štandardu USB s tým, že by mal vedieť dodávať energiu 
pripojeným zariadeniam? 

Pôvodným zámerom bolo podporovať iba dátové prenosy. Avšak podarilo sa nám dodávať 
„obmedzené“ množstvo energie pre pripojené zariadenia ako klávesnice, myši a ďalšie 
energeticky nenáročné zariadenia. Vďaka tomu nebolo potrebné pre ne zabezpečovať ďalší zdroj 
energie. 

Ako súčasť originálnej architektúra bola schopnosť dodávať energiu iba čosi, čo sme mohli 
vypočítať a napísať. Ale používatelia a vývojári to považovali za užitočnú vlastnosť. Aj preto boli 
postupom času vylepšované aj schopnosti dodávania energie pripojeným zariadeniam, z 
pôvodných 5W na dnešných 100W. 

Prečo nebol konektor USB od začiatku navrhnutý ako obojstranný, teda tak, aby sa dal 
pripojiť z oboch strán? Isto ste nad tým uvažovali. 

Na začiatku deväťdesiatych rokov pôvodné USB typu A znamenalo obrovský pokrok v 
jednoduchosti používania aj cene oproti sériovým či paralelným portom, alebo PS2. Vytvorenie 
obojstranného konektoru by vyžadovalo viac materiálu, viac pinov a káblov. Tým by stúpla cena 

vtedy ešte novej a neosvedčenej technológie konektorov. Práve preto, aby sme minimalizovali 
náklady na začiatku, sme si zvolili konzervatívnejšiu cestu pre pôvodný USB konektor. 
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Výrobcovia sa báli nekompatibility 

Čo vlastne obnášalo v tom čase zavedenie nového konektora? Ako sa predstavoval 
výrobcom počítačov a rôznych zariadení a ako sa to líšilo napríklad od prechodu k USB 
typu C pred pár rokmi? 

Definovanie a predstavenie pôvodnej USB technológie bolo omnoho ťažie než uvedenie 
dnešného konektoru USB typu C. USB bola dovtedy neznáma, praxou neoverená technológia. 
Museli sme vytvoriť úplne od základov novú architektúru a následne ju predstaviť výrobcom, 
zabezpečiť jej implementovanie do operačných systémov a podobne. 

Trvalo nám to 6-7 rokov od začiatku do konca, čiže to bol dosť dlhý proces. Naproti tomu USB 
typu C využíva 20 rokov starú infraštruktúru a zo všetkého najviac vylepšuje hardvérovú vrstvu. 
Ide to oveľa jednoduchšie keď už existuje ekosystém. 

Videli výrobcovia hardvéru výhody rozhrania USB hneď, alebo skôr otáľali? 

Kompatibilita bola veľká vec a každý sa obával narušiť pravidlá kompatibility medzi PC a 
operačným systémom. Keď sme ho prezentovali, mnohí ľudia videli výhody USB. Zároveň ale 
bývali veľmi skeptickí, že takáto technológia môže byť úspešne nasadená do praxe a nahradí 
všetky staršie konektory 

Malo v deväťdesiatych rokoch USB relevantných konkurentov? Ako je podľa vás možné, že 
USB je aj po toľkých rokoch stále takým silný štandardom? 

Mali sme konkurenciu v podobe portu 1394 od Apple a Geo Portu. Dôvodom, prečo USB uspelo, 
bolo, že sa nám podarilo zapojiť IBM, DEC, NEC, Compaq, Microsoft a Intel priamo do procesu 
špecifikácie a nasadenia technológie. Zároveň, USB špecifikácia bola otvorená a „royalty free“ 
(dostupná zadarmo pri dodržaní stanovených podmienok, pozn. red.), kým Apple si za licenciu pre 
svoj port účtoval poplatky. 

Myslíte si, že USB typu C bude na dlhšiu dobu konečnou zastávkou pokiaľ ide o fyzickú 
podobu konektora? 

Typ C považujem za skutočne zásadné vylepšenie pre technológiu USB po 20 rokoch na trhu a 
myslím si, že ho v dohľadnej dobe nič nenahradí. Tím, ktorý ho navrhoval, odviedol fantastickú 
prácu. Dokázal vylepšiť výkon, rozmery, fyzickú odolnosť aj jednoduchosť používania. 

Môžeme sa tešiť na nejaké „mini USB type C“ a „micro USB type C“? 

Nemyslím si, že je potrebná akákoľvek menšia verzia USB typu C. Mať iba jediný, univerzálny 
konektor USB typu C úplne na všetko je veľmi žiadané vývojármi aj spotrebiteľmi. 

Na článku spolupracoval Filip Hanker. 

Ajay Bhatt je počítačový inžinier pôvodom z Indie. Bol šéfom tímu v spoločnosti Intel, ktorý stál za 
vývojom a prípravou špecifikácie rozhrania USB. Vyštudoval univerziu Maharadžu Sayajiraoa v 
indickom meste Baroda, inžiniersky titul dostal na The City University v New Yorku. Okrem USB 
pracoval aj na návrhu rozhraní AGP (Accelerated Graphics Port) a PCI Express. Za svoju prácu 
dostal mnohé významné ocenenia. 

Upravené podľa :  

• https://zive.aktuality.sk/clanok/142969/preco-nebolo-usb-od-zaciatku-obojstranne-pytali-
sme-sa-tvorcu/ 

Otázky:  

1. Aký boli prínosy USB a prečo vyžadoval spoluprácu s viacerými subjektami?  
2. Aký vplyv malo využitie koopetície na úspech konektora USB?  
3. Aký prínos malo z pohľadu firmy Intel bezplatné uvoľnenie technológie USB?  


